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Editorial 

Autovrakoviště jsou zdrojem  
znečištění  
Česká inspekce životního prostředí zkontro-

lovala 120 autovrakovišť, z toho se dvěma 
třetinami zahájila správní řízení a udělila ně-
kolik pokut v řádu stovek tisíc korun.  

Při kontrole úředníci zjistili mnoho nedostat-
ků i porušování zákonů, jak řekl ředitel in-
spekce Jan Slanec. Inspekce letos chystá další 
kontroly. Slanec nevyloučil, že mohou vést až 
k uzavření některých provozoven.  

Nová linka v Chebu zpracovává 
látky poškozující ozonovou vrstvu  

Zařízení na odsávání, recyklaci, regeneraci a 
opětovné plnění plynu halonu a dalších látek 
poškozujících ozónovou vrstvu Země zahájilo 
provoz v Chebu. Halon se používá například v 
různých přenosných hasicích zařízeních, ve 
vojenském a civilním letectví, jaderné energe-
tice nebo zdravotnictví.  

O úložiště obce zájem nemají,  
SÚRAO přeruší geologické práce  

Naprostá většina obcí, v jejichž okolí se 
prováděly přípravné práce pro výstavbu hlu-
binného úložiště radioaktivních odpadů, rea-
govala na jejich pokračování negativně. Vy-
plývá to z odpovědí na prosincový dopis ředi-
tele Správy úložišť radioaktivních odpadů 
(SÚRAO) Vítězslava Dudy.  

Úřad proto navrhne přerušit geologické 
práce do roku 2009, některé další práce však 
pokračovat budou.  

Petice proti spalovně v Opatovicích 
podepsalo 3800 lidí  

Dvě petice proti plánované výstavbě obří 
spalovny komunálního odpadu u Opatovic nad 
Labem na Pardubicku podepsalo přibližně 
3800 lidí.  

Rekonstrukce brněnské spalovny 
se rozjede asi v roce 2005  

Projekt hospodaření s odpady v Brně jako 
poslední český projekt získal podporu z fondu 
ISPA. Z Evropské unie  získá  47,35 mil. eur, 
tedy asi 1,5 mld. Kč. Práce na přípravě rekon-
strukce tak mohou začít. Samotná moderniza-
ce by se měla rozběhnout příští rok.  

Krátce 

Čeští podnikatelé a živnostníci se stávají 
součástí jednotného evropského hospodářského 
prostoru. Aby je nové prostředí nezlikvidovalo, 
potřebují přiměřené podmínky pro podnikání. 
Český stát dosud nevytvořil podmínky pro 
podnikání srovnatelné s ostatními zeměmi 
Evropské unie. Tyto podmínky pro podnikání 
mají zásadní vliv na rozvoj ekonomiky. Hospo-
dářská komora ČR proto předložila vládě poža-
davky na zlepšení podnikatel-
ského prostředí v naší zemi: 

Zpřehlednění a zjednodu-
šení zákonů 

Nepřehledné, složité a ne-
jednoznačné zákony zatěžují 
podnikatelskou sféru i stát a 
snižují efektivitu a výkonnost 
ekonomiky. Podnikatelská 
samospráva musí být neopo-
minutelným připomínkovým 
místem v legislativním proce-
su.  

Změny zákonů s předsti-
hem 

Podnikatelé se potřebují na 
nové zákony připravit, aby se 
jimi mohli řídit. Za pár dní 
není možné změnit software a vyškolit zaměst-
nance. 

Méně byrokracie 
Každá novela jakéhokoli zákona musí záro-

veň odstraňovat zbytečné byrokratické zátěže.    
Spravedlivý výběr daní 
Je nutné odstranit daňovou progresi, která 

trestá aktivní a úspěšné. Minimální daňový 
základ  diskriminuje podnikatelskou sféru.  

Fungující podnikatelský rejstřík 
Základní rejstřík by měla  spravovat podni-

katelská samospráva.  
Více  kompetencí pro podnikatelskou sa-

mosprávu 
Podnikatelé potřebují stejné podmínky, jaké 

jsou běžné v EU, aby neměli horší startovní 
čáru proti konkurenci na evropském trhu. 

Obnovit činnost Hospodářské rady vlády 
Od roku 1998, kdy  byla její činnost zastave-

na, chybí nástroj pro přímou diskusi mezi pod-
nikatelskou sférou a vládou.  

Požadavky Hospodářské komory byly pro-
diskutovány s ministerským předsedou Vladi-
mírem Špidlou, ministrem průmyslu a obchodu 
Milanem Urbanem a ministrem financí Bo-
huslavem Sobotkou.  

V zásadě jsme se dohodli na 
několika zásadních závěrech.  
Prvním z nich je příslib minis-
tra financí vydat pokyn k tole-
ranci metodických chyb daňo-
vých poplatníků, které by 
vznikaly přijetím zákona o 
DPH v tak krátké době před 
jeho vstupem v platnost. Pod-
nikatelé nemají jakoukoli šan-
ci se na nové povinnosti ze 
zákona vyplývající připravit. 
Ministr přislíbil případné chy-
by po určitou dobu tolerovat. 
Vznesli jsme také požadavek 
na vyhlášení generálního par-
donu v případě nepřijetí nove-
ly zákona o DPH na placení 

padesátiprocentní zálohy daně. 
Hospodářská komora očekává rychlé a účin-

né kroky vlády v sedmi předložených nejpalči-
vějších oblastech podnikatelského prostředí. 
Budeme den po dni vyhodnocovat činnost 
vlády ve věci zlepšování podnikatelského pro-
středí.  

Pokud její přístup vůči podnikatelské veřej-
nosti zůstane stejně laxní jako doposud a bu-
dou-li podmínky pro podnikatelskou činnost v 
této zemi i nadále znemožňovat prosperitu a 
rozvoj našim firmám, jsme připraveni přistou-
pit k nátlakovým krokům.  

 

J a r o m í r  D r á b e k  

p r e z i d e n t  H o s p o d á ř s k é  k o m o r y  Č R  

Podnikatelé potřebují přiměřené podmínky 

Druhý ročník  
2nd Central and Eastern European Conference on Packaging   

proběhne 24. a 25. května 2004 v Praze v hotelu Olympik.  
 

Středoevropská konference o obalech se zaměří na obalovou evropskou legislativu se 
zaostřením na Polsko, Slovensko a Česko. Zvláštní pozornost bude věnována oblastem 
technickým a marketingovým. Jedním z témat budou nové materiály a technologie, které 
umožňují i průmyslové uplatnění objevů staršího data. 
 

Detailní program konference naleznete na www.syba.cz/ceec.htm . 

Jaromír Drábek, prezident  
Hospodářské komory ČR  

http://odpady.ihned.cz/
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Rodina Rychtaříkova dostala před deseti lety 
v restituci hospodářské stavení v Lubech u 
Klatov. Když však chtěla usedlost pronajmout, 
zjistila, že je objekt zamořen DDT a dalšími 
jedovatými pesticidy. 

Podobně jako Rychtaříkovi mohli snadno 
dopadnout i jiní - v Česku jsou jedy zamořeny 
stovky míst. Ministerstvo životního prostředí si 
nechalo vypracovat nejrozsáhlejší inventuru 
výskytu dvanácti toxických organických látek, 
k jejichž likvidaci se Česká republika zavázala 
před třemi lety podpisem Stockholmské úmlu-
vy. Tak podrobný přehled nemá zatím žádný 
jiný stát na světě. 

Z inventury vyplynulo, že DDT, polychloro-
vané bifenyly, dioxiny a další látky se ve vět-
ším či menším množství vyskytují po celé 
zemi. Přesto nemůže ministerstvo tvrdit, že by 
mělo podchyceny veškeré kontaminované 
lokality. „Nezanedbatelné množství látek je 
mimo naši kontrolu,“ připouští profesor Ivan 

Holoubek z Masarykovy univerzity v Brně, 
vedoucí týmu lidí, kteří na inventuře a návrhu 
národního plánu na likvidaci organických látek 
dva roky pracovali a nyní je dokončili. 
Časem se nejspíš objeví i další zamořené 

lokality, o nichž dnes vlastně nikdo neví. 
„Něco takového, jako je Spolana, ale neočeká-
váme,“ předpokládá Karel Bláha, ředitel odbo-
ru environmentálních rizik Ministerstva život-
ního prostředí. 

Likvidace jedovatých látek vyjde na miliar-
dy. Ministerstvo životního prostředí odhaduje, 
že na vyčištění nejpostiženějších lokalit budou 
potřeba v následujících pěti letech stovky mili-
onů až miliardy korun.  

Plánem, co s jedovatými látkami dělat, tedy 
hlavně jak je zlikvidovat, se nejspíš už v květ-
nu bude zabývat Špidlova vláda. 

 
P a v e l  B a r o c h ,  H N  ( k r á c e n o )   

Stovky míst v Česku zamořují jedy 

Kojetínská radnice se dočkala  
peněz na sběrný dvůr  

Radnice v Kojetíně na Přerovsku obdržela 
1,9 mil. Kč, které jí loni agentura Sapard 
schválila na výstavbu sběrného dvora. Radnice 
loni vybudovala sběrný dvůr za 2,5 mil. Kč, 
veškeré náklady uhradila ze svého rozpočtu. 

Krásu „rajských“ ostrovů ničí  
odpadky a splašky  

Krásu řady malých „rajských“ ostrovů hyzdí 
a ničí odpadky a nezpracované splašky. Shodli 
se na tom ministři životního prostředí, kteří se 
v jihokorejském Čedžu zúčastnili globálního 
fóra pořádaného Programem OSN pro životní 
prostředí (UNEP). Malé státy se ve stále větší 
míře potýkají s problémem zpracování pev-
ných odpadů a splašků z turistických resortů 
budovaných v bezprostřední blízkosti moře.  

Kovohutě Příbram zvýšily cenu  
staré autobaterie z 25 na 40 korun  

Kovohutě Příbram zvýšily od 1. dubna vý-
kupní cenu starých autobaterií z 25 na 40 Kč 
za kus. Firma tak chce motivovat obyvatele 
Příbrami a okolí, aby nejen v rámci jarních 
úklidů vyčistili sklepy, garáže a sklady a do-
vezli použité akumulátory k ekologickému 
zpracování, řekla mluvčí firmy Martina Řího-
vá. Kovohutě Příbram jsou výhradním zpraco-
vatelem starých olověných akumulátorů. Je-
jich výkup zajišťují od ledna 1998 nepřetržitě 
24 hodin denně, sedm dní v týdnu. Za tu dobu 
vykoupily 36 tun tohoto odpadu, což předsta-

(Pokračování na straně 3) 

Odborné měsíčníky Hospodářských novin  
Moderní obec a Odpady  

připravují do čísel, která vycházejí  
5.  5. (Moderní obec) a 19.  5. (Odpady)  

společnou přílohu  
VODOVODY A KANALIZACE 2004  

•  Financování výstavby čistíren odpadních vod 
•  Dotace na stavbu vodovodů a kanalizací 
•  Koncepce krajů v oblasti vodovodů a kanalizací 

 
Oba odborné měsíčníky budou k dispozici všem vystavo-
vatelům a účastníkům doprovodného programu  meziná-
rodní výstavy Vodovody a kanalizace 2004, která se 

bude konat 25. – 27. května 2004 na Výstavišti  
v Praze - Holešovicích. Navíc jsou Moderní obec  

a Odpady mediálními partnery výstavy.  
 

Firmy podnikající v  oblasti ČOV, vodovodů a kanalizací 
mají možnost nabídnout cílové skupině svých potenciál-
ních zákazníků své produkty a služby prostřednictvím 

inzerátů nebo placených komerčních prezentací.  
 

Bližší informace Vám podá:  
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, GSM: 603 198 873,  
fax: 233 072 012, e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Odpady 

Akce na podporu třídění ve 33 městech a obcích ČR  
Do 33 měst a obcí v České republice zamířila 

ve středu 21. dubna akce na podporu třídění 
odpadů nazvaná Barevné dny. Na děti i dospělé 
čekaly hry a soutěže, které 
je měly podle pořadatelů 
naučit rozlišovat, kam 
jednotlivé druhy odpadu 
patří. „Chceme jim zábav-
nou formou ukázat, že 
třídění je jednoduchá věc, 
že jim to nezabere mnoho 
času,“ řekla před zaháje-
ním akce Hana Hradecká 
ze společnosti Ekokom, 
která akci organizovala. 
Celá akce byla součástí několikaleté celostátní 
kampaně na podporu třídění odpadů v České 
republice, jejíž součástí jsou i televizní reklam-
ní spoty, inzeráty a kreslené příběhy v tisku. 

Česko se při vstupu do EU zavázalo, že bude 
zvyšovat množství odpadů, které prochází 
recyklací. Například do roku 2005 by se mělo 

znovu zpracovávat 52 % 
všech spotřebovaných 
obalů. Počet obyvatel, kteří 
třídí odpady, by měl ve 
stejném termínu dosáhnout 
75 %. „Rychlost a kvalita 
třídění odpadů však stále 
není taková, jakou potřebu-
jeme,“ poznamenala Hra-
decká, podle níž v součas-
né době třídí odpad 62 % 
obyvatel. Kampaň, která 

bude stát 30 milionů korun ročně, je napláno-
vaná na tři roky. Akce na podporu třídění odpa-
dů se konají již od roku 1999, letos poprvé 
však v takovém rozsahu.  

Do roku 2012 by měl Plzeňský kraj třídit 55 až 60 % komunálního odpadu k dalšímu zpracování. 
Regionu by k tomu měl pomoci Projekt tříděného sběru odpadů, který dnes zástupci kraje předsta-
vili novinářům. Nyní region třídí necelou desetinu odpadu.  

Zadavatelem projektu, který uskutečňuje krajská Regionální rozvojová agentura (RRA), je oba-
lová společnost EKO-KOM. Firma bude také hlavní část projektu financovat, další peníze poskyt-
ne kraj, který je jeho garantem. „Chceme zvýšit množství vytříděného odpadu v kraji z 23 kilogra-
mů na člověka na 35 až 38 kilogramů v roce 2006,“ uvedl Marek Sýkora z RRA. V roce 2010 by 
lidé v kraji měli třídit asi 55 % papíru, 80 % skla a čtvrtinu odpadních plastů. Součástí projektu je 
tříletá komunikační kampaň, jejímž cílem je zvýšit účast lidí na třídění z nynějších 62 na 75 %. Na 
kampaň dá letos EKO-KOM v kraji milion korun, uvedla komunikační manažerka společnosti 
Hana Hradecká. Celorepubliková kampaň přijde firmu na 30 milionů korun. EKO-KOM má podle 
ředitelky Martiny Vrbové smlouvu s krajem na dobu neurčitou a chce regionu finančně přispívat na 
systémy třídění odpadů až do roku 2012. „V příštích letech bychom chtěli podporovat nejen 
(sběrné) nádoby, ale například dotřiďovací linky,“ dodala. Projekt efektivního systému třídění za-
čal koncem roku 2003. Klade si za cíl zvýšit v Plzeňském kraji počet obcí, které mají nádoby na 
tříděný odpad. Do konce dubna poskytne EKO-KOM spolu s krajem 20 obcím 245 sběrných ná-
dob na papír, sklo a plasty za tři miliony korun, do konce roku dostanou obce do 6000 obyvatel 
dalších 180 nádob a 45 jich půjde do sběrných dvorů - vše za 2,8 milionu korun.  

Do roku 2012 by měl Plzeňský kraj třídit 60 % odpadu  

http://odpady.ihned.cz/
mailto:petr.pfleger@economia.cz
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Radnice bude vysvětlovat, jak využívá tříděný odpad  

vuje v přepočtu asi 49 tisíc starých akumuláto-
rů z osobních aut. Návratnost autobaterií, 
takzvaný recycling rate, se postupně podařilo 
zvýšit na téměř 81 %.  

ŽDB bude i letos recyklovat ojeté 
vozy Renault  

Společnost ŽDB prodloužila smlouvu s 
automobilkou Renault na likvidaci ojetých 
vozů, které bude recyklovat minimálně do 
konce letošního roku. Roční kontrakt na roze-
brání ojetin obě firmy uzavřely loni v červnu. 
Ze starých aut, které vykoupí tuzemští prodej-
ci značky Renault, vyrábí bohumínská firma 
nové finální výrobky.  

Za necelých sedm měsíců loňského roku 
ŽDB ekologicky zlikvidovaly přes 1000 aut. 
Letos by se počet recyklovaných aut měl zvý-
šit zhruba na dvojnásobek. ŽDB každý vůz 
rozebere na plasty, skla, kovové, gumové a 
jiné části, které oddělí, aby nezůstaly závadné 
odpady. Zbylé kovové nosné části pak firma 
přetaví a vyrobí z nich například radiátory, 
topné kotle nebo ingoty k výrobě trub.  

Nezaměstnaní budou po zimě  
uklízet Varšavu  

V Polsku našli způsob, jak najít alespoň 
nějakou práci pro nezaměstnané. Čtyři stovky 
lidí, kteří jsou registrováni na varšavském 
úřadu práce, budou po zimě uklízet hlavní 
město. O programu s názvem „Čistá Varšava“ 
informoval starosta města Lech Kaczyński. 
Dosud ulice po zimě uklízelo asi 150 lidí. 
Během letošního úklidu by se v ulicích města 
mělo objevit i více kontejnerů, které budou 
připraveny pojmout vše, čeho se lidé budou 
chtít po zimě zbavit.  

Praha 5 dá na ekologii 300 tisíc Kč 
Praha 5 letos vydá z rozpočtu 300 tisíc Kč 

na projekty ke zlepšení životního prostředí v 
městské části. O příspěvek se přihlásilo  
14 projektů, ale jen deset z nich vyhovělo. 
Částka byla rozdělena tak, že téměř polovina 
připadne na péči o zeleň. Na ekologickou 
výchovu bude rozděleno dalších 30 % a 23 % 
na ochranu zvířat.  

(Dokončení ze strany 2) 

Chcete dostávat zdarma newsletter  
časopisu Odpady?  

Přihlaste se na e-mailové adrese 
pdf.odpady@economia.cz. 
Časopis si můžete předplatit  

na tel.: 800 11 00 22,  
na adrese predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/od/  

Časopis Odpady č. 4/2004  
Téma: Stavební a demoliční odpad 

Příloha speciál: Nebezpečné odpady 
Vyšlo 19. 4. 2004 

Vedení magistrátu Mladé Boleslavi zvažuje 
nabídku pražské firmy, která chce v blízkosti 
města postavit spalovnu komunálního odpadu. 
Zařízení by mělo likvidovat odpad účinnou 
metodou plazmového spalování, řekl primátor 
Svatopluk Kvaizar.  

Město tak hodlá v předstihu řešit problém 
likvidace odpadů, které v blízké budoucnosti v 
Evropské unii nebude možné ukládat na sklád-
ky v takovém množství jako dosud. Vedení 
magistrátu již se zástupci firmy jednalo. Navr-
žená metoda spalování podle primátora ničí 
odpady při několikanásobně vyšších hodno-
tách, než je tomu u běžných spaloven. Výsled-
kem je podle něj téměř čistá pára, elektrická 
energie a jen v menší míře teplo.  

Dopady na životní prostředí by proto měly 
být mnohem nižší, než je tomu u jiných čes-
kých spaloven, uvedl Kvaizar. Dodal, že spa-
lovna by měla dokázat likvidovat i nebezpečné 
odpady. Zahájení diskuse o spalovně je podle 
primátora v souladu s krajskou koncepcí likvi-

dace odpadů, jež postupně počítá s výrazným 
snížením skládkování a vybudování dvou spa-
loven v regionu. Primátor ale míní, že přesvěd-
čit obyvatele o podpoře takové stavby bude 
obtížné. Magistrát proto chce záměr představit 
veřejnosti, starostům okolních obcí a měst a 
dalším zájemcům. Kvaizar zároveň přiznává, 
že spalovna by mohla přinést problémy napří-
klad se zvýšením dopravní zátěže v jejím oko-
lí. Za samospasitelné řešení nepovažuje 
plazmové spalování ani Jindřich Petrlík z eko-
logického sdružení Arnika. Jak řekl, tato meto-
da sice představuje menší zátěž pro životní 
prostředí, ale nedosahuje kvalit různých forem 
recyklování odpadu.  

V blízkosti Mladé Boleslavi se již v minulos-
ti chystala výstavba spalovny nebezpečných 
odpadů u Nepřevázky. Ze záměru, který vyvo-
lal ostré protesty obyvatel, sešlo. Protesty lidí i 
ekologických iniciativ vyvolává také spalovna 
nebezpečných odpadů v nedaleké Lysé nad 
Labem.  

Magistrát Mladé Boleslavi zvažuje, zda chce spalovnu  

Vedení olomoucké radnice chystá kampaň, 
kterou chce motivovat obyvatele k separaci 
komunálního odpadu. Lidem především chybě-
jí informace, jak je tříděný odpad využíván, 
řekl náměstek primátora Miroslav Petřík.  

„Z anket a dotazů, které chodí na odbor ži-
votního prostředí, pře-
devším vyplynulo, že 
mnozí lidé nevidí v 
třídění smysl. Myslí si, 
že odpad z nádob na 
separovaný sběr končí 
na skládkách. To je 
samozřejmě chyba,“ 
uvedl. Radnice se proto 
rozhodla vytisknout 
plakáty a brožury, které 
budou popisovat systém 
zpracování separované-
ho odpadu. Radnice Olomoučanům představí 
výrobky z recyklovaných surovin, například 
lavičky a herní prvky. Objeví se 1. května na 
centrálním náměstí při Ekojarmarku. Náměstek 
uvedl, že radnice na kampaň vynaloží řádově 
tisícikoruny. Budou se na ní totiž podílet místní 
technické služby a společnost, která se zabývá 

recyklací odpadů. Olomoučané loni vyprodu-
kovali 18 tisíc tun komunálního odpadu, což je 
o dva tisíce více než v roce 2002.  

Podle odhadů magistrátu se díky odpovědné-
mu přístupu lidí daří vytřídit zhruba 30 % od-
padu. Přispívají k tomu i sběrné dvory a sběro-

vé soboty.  
Radnice se snaží obyva-
tele motivovat ke třídění 
mimo jiné z ekonomic-
kých důvodů. „Pokud se 
městu nebudou zvyšo-
vat náklady na provoz 
odpadového hospodář-
ství, nebude muset zdra-
žovat poplatky,“ uvedl 
Petřík. Lidé mohou 
třídit plasty, papír, sklo 
a od loňského podzimu 

také obaly od krabic na nápoje. Olomouc není 
jediným městem v kraji, jehož radnice se snaží 
motivovat obyvatele ke třídění odpadů. Napří-
klad městský úřad v Prostějově před nedávnem 
zveřejnil plán uspořádat sbírku uzávěrů od 
plastových láhví, ze kterých nechá vyrobit 
lavičku pro místní školu.  

Výsledky analýzy krve patnácti vybraných dobrovolníků v Lysé nad Labem na Nymbursku ne-
prokázaly zvýšenou zátěž dioxiny a polychlorovanými bifenyly. K těmto závěrům dospěl Zdravot-
ní ústav Ostrava ve studii vypracované pro středočeský krajský úřad.  

Výsledky nalezené ve studii se neliší od výsledků získaných v kontrolní skupině dárců krve v 
lokalitě Benešov. Odpovídají rovněž hodnotám zjištěným ve spojených vzorcích séra či plazmy 
dárců krve v lokalitě Benešov, Plzeň a Ústí nad Labem odebraných a analyzovaných v rámci Sys-
tému monitorování zdravotního stavu obyvatel České republiky ve vztahu k prostředí v roce 2002. 
Studie, kterou kraj zadal Zdravotnímu ústavu v Ostravě, měla za úkol zjistit, zda v krvi lidí či v 
životním prostředí v Lysé je více toxických látek než ve městech, kde není spalovna nebezpečných 
odpadů. Kraj jejím zadáním reagoval na bouřlivou situaci, kterou odstartovalo ekologické sdružení 
Arnika, když loni v červenci zveřejnilo výsledky rozboru těla kohouta z Lysé, v němž byly nad-
měrné koncentrace dioxinů.  

Studie v Lysé neprokázala závažné znečištění 
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Neratovická Spolana přispěje  
okolním obcím  

Chemička Spolana Neratovice letos přispěje 
14 okolním obcím milionem korun. „Chceme 
spolupracovat s regionem a podporovat ho. 
Nabízíme řešení místo napadání,“ řekl ředitel 
Spolany Miroslav Kuliha. Peníze slíbené Spo-
lanou poputují vždy na jeden projekt v každé z 
obcí. Obyvatelé povodněmi těžce postižené 
obce Tuhaň se tak například dočkají nového 
dětského hřiště. Většinu projektů ale tvoří 
rozšíření varovného systému. Podle Kulihy se 
tak informace o případném úniku nebezpeč-
ných látek dostanou k občanům během několi-
ka minut. 

Továrny na bioetanol  
Zemědělcům na Břeclavsku svitla naděje, že 

budou moci uplatnit svou produkci obilí při 
výrobě bioetanolu. Na osmihektarovém po-
zemku poblíž Hustopečí je ve fázi územního 
rozhodnutí výstavba nové továrny na zpraco-
vání až 500 tun pšenice denně.  

Náklady na výstavbu odhaduje předkladatel 
projektu na 1,5 mld. Kč. Česká republika se 
zavázala na základě přijetí Kjótského protoko-
lu a směrnic EU vyrábět do roku 2005 2 % a 
do roku 2010 téměř 6 % paliv z obnovitelných 
zdrojů. O výrobu bioetanolu do pohonných 
hmot se v tuzemsku uchází asi dvacítka firem, 
vybráno bude pět až šest lokalit. Celková roč-
ní produkce by měla dosáhnout odhadem 350 
tisíc krychlových metrů. 

Závod na výrobu bioetanolu hodlá v cheb-
ské části Podhrad postavit společnost Chebio. 
Roční produkce etanolu z pšenice by se měla 
pohybovat kolem 68 tisíc metrů krychlových. 
Krajský úřad a příslušné orgány státní správy 
a města Chebu nyní posoudí vlivy připravova-
ného projektu na životní prostředí.  

Ekologové nechtějí u Sokolova 
obalovnu, obec investici vítá  

Komise životního prostředí sokolovského 
zastupitelstva nesouhlasí se stavbou už druhé 
obalovny firmy na okraji Sokolova. Proti vý-
stavbě výrobny asfaltu firmy Swietelsky pro-
testovali i obyvatelé obce Citice.  

Naopak souhlas vyslovili zastupitelé Dolní-
ho Rychnova, kteří si od investice slibují nová 
pracovní místa.  

Většina občanů ČR je spokojena se stavem životního prostředí v místě svého bydliště. Možná 
proto se také větší část Čechů aktivně nepodílí na akcích věnovaných jeho ochraně. Na druhou 
stranu si však tři čtvrtiny obyvatel myslí, že snaha jednotlivce dělat něco pro zlepšení ekologické 
situace má význam. Vyplývá to z březnového výzkumu Centra pro výzkum veřejného mínění.  

Nejvíce jsou Češi spokojeni s dostupností volné přírody, která uspokojuje 86 % dotázaných. 
Následuje čistota okolní přírody se 74 %, kvalita pitné vody se 72 %, čistota ovzduší s 68 % a 
úroveň hluku s 63 % spokojených respondentů. Nejméně lidí (51 %) považuje za bezproblémovou 
čistotu povrchových vod. Největší nespokojenost se všemi položkami kromě kvality pitné vody 
vyjadřovali obyvatelé Prahy. S čistotou přírody, ovzduší a povrchové vody jsou nespokojeni také 
obyvatelé Moravskoslezského kraje. Kvalitu pitné i povrchové vody hodnotili negativně na Vyso-
čině. Stav přírody vesměs považují za dobrý lidé v Libereckém, Zlínském a Pardubickém kraji. Na 
hluk si nestěžovali obyvatelé kraje Pardubického.  

Obecně lze říci, že kromě úrovně pitné vody hodnotí pozitivně životní prostředí lidé z menších 
měst a obcí, nespokojeni jsou lidé žijící ve velkých městech. Spokojenost občanů možná odráží i 
fakt, že se jich do akcí na ochranu přírody aktivně zapojuje pouze 33 %. Každý sedmý pak pode-
psal petici týkající se ochrany přírody, každý devátý přispěl finančně některé ekologické organizaci 
a jen 5 % respondentů se někdy zúčastnilo ekologicky zaměřené demonstrace. Více než polovina 
občanů se za posledních pět let nezapojila do žádné z těchto aktivit. Paradoxem pak je, že si 74 % 
lidí myslí, že snaha jednotlivce dělat něco pro prostředí má význam. Názor, že se ekologické pro-
blémy zveličují, zastává 23 % dotázaných.  

CVVM: Češi jsou se stavem prostředí spokojeni 

V Česku má vzniknout síť chráněných území Natura  
Ekologie Opatřete si   

Ročenku Hospodářských novin  
Pro předplatitele všech titulů a el. produktů -  
on-line služeb z produkce ECONOMIA ,a.s.,  

za zvýhodněnou cenu 160 Kč.  
Objednávejte na adrese:  
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Česko má mít čtyři desítky chráněných ob-
lastí evropského typu Natura. Shodl se na tom 
8. dubna Senát, když přes odpor opoziční ODS 
schválil beze změn příslušnou novelu zákona o 
ochraně přírody a krajiny. Normu, jejíž přijetí 
požaduje po Česku jako nové členské zemi 
Evropská unie, poté 15. dubna podepsal prezi-
dent Václav Klaus. Novela 
má přinést především vyhlá-
šení takzvaných ptačích re-
zervací, které by zajistily 
ochranu přírodních stanovišť 
ohrožených druhů ptáků. 
Mnozí občanští demokraté 
pokládají za nepřijatelné, že 
novela omezuje vlastnická 
práva majitelů pozemků. 
Proti zákonu mají výhrady 
také jižní Čechy, kde mají 
ptačí oblasti tvořit 34 % úze-
mí.  

Ministr životního prostředí 
Libor Ambrozek (KDU-ČSL) 
ale zdůraznil, že novela jasně 
definuje náhrady za to, že 
vlastník pozemku bude muset 
omezit hospodaření. Podrob-
nosti k náhradě za ztížení 
zemědělského a lesního hospodaření vydají 
vyhláškou Ministerstva životního prostředí a 
zemědělství, dodal.  

Novela podle Ambrozka posiluje vlastníky 
půdy v tom, že své námitky proti vyhlašování 
chráněných území budou moci uplatnit ve 
správním řízení i soudně. Kvůli souladu s ev-
ropskými směrnicemi není možné vyhovět 
požadavku, aby vymezování ptačích oblastí 
bylo možné pouze se souhlasem obcí a krajů, 

zdůraznil ministr. Ambrozek uvedl, že již nyní 
je nějakou formou chráněno asi 15 procent 
českého území, „což je procento, které se po-
hybuje někde na úrovni lepšího průměru nebo 
lepších čísel evropských zemí“. Podle ministra 
se síť území typu Natura s těmito národními 
parky či chráněnými krajinnými oblastmi 

vesměs kryje. Chráněná úze-
mí se mají novelou rozšířit 
jen zhruba o třetinu.  
Plocha chráněných území v 
Česku se má zvětšit o 2375 
kilometrů čtverečních. Jed-
načtyřicet ptačích území, 
která by měla vláda vyhlásit 
nařízením do data vstupu do 
EU, má mít rozlohu 8007 
kilometrů čtverečních, při-
čemž celková rozloha České 
republiky činí bezmála  
79 tisíc kilometrů čtvereč-
ních. Péče o chráněná území 
přijde podle propočtů Minis-
terstva životního prostředí 
ročně na 480 milionů korun.  
Další náklady ze státního 
rozpočtu si vyžádají kompen-
zace vlastníkům pozemků. Za 

ztížení zemědělského hospodaření dá stát podle 
odhadu 31 milionů korun ročně, za omezení 
hospodaření v lesích 320 milionů korun ročně 
a za omezení chovů v rybnících 48 milionů 
korun.  

Cílem projektu Natura 2000 je vytvořit sou-
vislou evropskou ekologickou soustavu zvláště 
chráněných území kvůli ochraně ohrožených 
druhů ptáků a chráněných druhů živočichů, 
rostlin a přírodních stanovišť.  
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